
هفته گذشته حمید ظهرابی، معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان 
حفاظت محیط زیست کشور در نامه ای به مدیرکل حفاظت محیط زیست 
گلستان و مازندران اعلام کرد که دیگر هیچ دستگاهی حق فعالیت عمرانی و 
اجرایی در جزیره آشوراده را ندارد.  در این نامه آمده است با توجه به اجرای هم زمان 
چندین طرح گوناگون در جزیره آشوراده مانند طرح های هادی، مدیریت ماهیان 
خاویاری، اردوگاه دانش آموزی، بازسازی قلعه روس ها در کنار طرح طبیعتگردی 
آشوراده، دستگاه های مربوطه ظرف یک هفته اطلاعات و نقشه های طرح های 
در دست اجرا را تهیه و برای بررسی بیشتر ارائه دهند. در این نامه اعلام شده که 
پس از تهیه نقشه های هر یک از طرح ها در جلساتی مشترک با مسئولان مرتبط 
نحوه عملیاتی شدن توافقات گذشته بررسی و تصمیم اتخاذ می شود. اما ماجرای 
جزیره آشوراده چه بود و چرا محیط زیست برای نجات این منطقه از دست 

ساخت و سازهای غیرضروری با نام »گردشگری« دست به کار شده است؟ 

   اجرای طرح گردشگری برای آشوراده منطقی نیست
از دی ماه سال گذشته و در جریان سفر رئیس جمهور فقیدمان به استان گلستان تا به 
امروز تقریبا می توان گفت که برای آشوراده هیچ اتفاق خاصی نیفتاده است. در همان 
دی ماه سال گذشته بدون اجرای فونداسیون، یک مسیر بسیار کوتاه در آشوراده سنگ 
فرش شد که آن هم به دلیل مشکل دار بودن زیربنا، تمامش کنده شد. پس از این ماجرا که 
در جریان سفر رئیس جمهور اتفاق افتاد، دیگر هیچ اقدام و کار جدیدی پیش گرفته نشد. 
دلیل آن هم کمبود بودجه یا پیش گرفتن سیاست خاص نبود، بلکه تنها نبود تمایل برای 
اجرای پروژه در آشوراده بود. تا اینکه هفته گذشته حمید ظهرابی، معاون محیط زیست 
طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست کشور اعلام کرد که طرح های 
برنامه ریزی شده برای جزیره آشوراده باید بررسی و بازنگری شوند.  حر منصوری، دیده بان 
میانکاله در گفت وگو با »فرهیختگان« می گوید: »آشوراده روستا نیست و کد روستایی 
ندارد. تراز دریای خزر در دهه60 تا اوایل دهه 70، بالا آمد و جزیره آشوراده زیرآب رفت. 
پس از اینکه آشوراده به زیرآب رفت، مردم بومی منطقه که حدود هزار نفر بودند، از این 
جزیره بیرون رفتند. بنیادمسکن نیز یک وام مساعدت  در اختیار مردم جزیره آشوراده قرار 
داد. پس از گرفتن یک امضا و آن وام، بنیادمسکن دیگر اجازه بازگشت اهالی بومی جزیره 
، دیگر هیچ کس در آشوراده سکونت ندارد و  آشوراده را به آن جزیره نداد. از آن سال تا امروز
بافت سکونتگاهی خود را نیز از دست داده است. اما چرا آشوراده مهم است؟ زیرا آشوراده 
جزئی از منطقه حفاظت شده میانکاله است. منتهی الیه شرقی جزیره میانکاله، به جزیره 
آشوراده وصل است. یعنی از سمتی آشوراده به سمت منطقه حفاظت شده میانکاله 
وصل شده و در سمت دیگرش نیز به طور کامل آب است.«  این دیده بان میانکاله 
می گوید: »هرگونه فعالیت در میانکاله نیازمند مجوز محیط زیست است. برنامه این 
بود که در آشوراده سازه استقرار دهند. در صورتی که در منطقه حفاظت شده، آموزش، 
احترام به قانون و سامان بخشی را باید شاهد باشیم تا بومیان منطقه بتوانند میزبان منطقه 
باشند. البته این میزبانی به معنای هتل دار بودن نیست. خود احداث هتل و اقامتگاه، 
باعث ایجاد ترافیک و شلوغی در منطقه حفاظت شده می شود. مسئله دیگری هم وجود 
دارد. مثلا دونفر به آشوراده می روند و یک نفرشان در نیمه شب، نیاز به بیمارستان پیدا 
می کند. این درحالی است که امکان دارد  نیمه شب همان وقت، دریا طوفانی شود و 
هیچ امکاناتی هم برای مداوای فرد وجود ندارد. عملا ارتباط آشوراده با بندرترکمن قطع 
می شود و هیچ خدماتی به افراد نمی رسد. این همه عذاب و دردسر برای چه فاصله ای 
است؟ تنها برای 2 هزار فاصله با بندر ترکمن است. اگر در بندر ترکمن اقامت کرده بود، 
دسترسی به همه چیز داشت. چرا باید بدون پیش نیازهای استقرار و اسکان یک فرد 

در یک منطقه حفاظت شده، اقامتگاه احداث کرد؟«

   شرایط انتقال خدمات به آشوراده امکان پذیر نیست
ی همچنین ادامه می دهد: »انتقال خدمات به آنجا با شرایط منطقه  منصور
حفاظت شده همخوانی ندارد. ماجرای پیش آمده در آشوراده دقیقا شبیه به ماجرای 

میانکاله است. در میانکاله نیز همین بود. وقتی که آقای رئیسی قرار بود به میانکاله 
بیاید، عده ای راه افتادند و کلنگ به زمین زدند و گفتند که در اینجا پتروشیمی احداث 
کنیم. درحالی که آن پتروشیمی نه مجوز داشت و نه می شد در منطقه حفاظت شده 
پتروشیمی احداث کرد. در آشوراده هم همین شد. با فشار به دنبال ایجاد یک منطقه 
گردشگری در بخشی از منطقه حفاظت شده میانکاله بودند. در صورتی که اصلا هیچ 
کاری هم برای ایجاد تفرجگاه یا احداث منطقه گردشگری انجام ندادند. تمام حرفمان 
این است که در اینجا قرار است بیش از 20 هزار هکتار از منطقه حفاظت شده میانکاله 
ک آشوراده است، در اختیار یک سرمایه گذار قرار بدهند تا مثلا پیست  را که در خا
دوچرخه سورای، ورزش های آبی، بازارچه و ده ها پروژه دیگر را احداث کند. چه دلیلی 
، بندرترکمن تمام این امکانات را دارد، در اینجا نیز این  دارد وقتی 2 هزار متر آن سوتر
سازه ها احداث شود؟« این دیده بان میانکاله همچنین می گوید: »جذابیت آشوراده به 
پرنده هایش است. وقتی که کنار ساحل سازه و تأسیسات احداث شود، دیگر پرنده ای 
باقی نمی ماند. »تا به امروز کار پیش گرفته نشده است. اما زمانی که آقای ظهرابی 

اعلام کرد که طرح باید بازنگری و متوقف شود، این سر و صداها آغاز شده است.«

   آشوراده قرار است به کدام سرمایه گذار واگذار شود؟ 
، قابل انجام نیست؛ چراکه  منصوری می گوید: »واگذاری منطقه به سرمایه گذار مدنظر
واگذاری در منطقه حفاظت شده است و این کار غیرقانونی است. همچنین فردی که 
انتخاب شده، رئیس شرکت ک.خ است و این مجموعه شائبه تخلف زیست محیطی 

در شمال غرب گلستان دارد.«

   طرح آشوراده با رویکرد حفاظت از میانکاله است
 علیرضا نجیمی، سرپرست دفتر مدیریت زیستگاه ها و امور مناطق  در توضیح ماجرای 
پیش آمده برای آشوراده می گوید که موضع سازمان محیط زیست همان موضع قبلی 
است و هیچ تغییری به وجود نیامده است: »تمام توافقات، مصوبات و مجوزهایی 
که صادر شده است به قوت خود باقی است ولی بحثی که وجود دارد این است که 
در آن منطقه، با توجه به محدوده های مختلفی که وجود دارد؛ پروژه های مختلفی 
درحال اجرا بود. از این رو سازمان محیط زیست برای هماهنگی و هم راستا بودن بیشتر 
پروژه ها برای طرح طبیعت گردی آشوراده، تصمیم گرفت تا بررسی های بیشتری بر روی 
این پروژه ها انجام دهد و کسی به طور پراکنده کار مجزایی انجام ندهد تا کار دچار 
موازی کاری نشود؛ چرا که ممکن است پروژه های غیرهمسو با طرح، به اجرا دربیاید. 
وگرنه، بحثی که از ابتدا هم وجود داشته، اجرای طرح مدیریت پناهگاه حیات وحش 
میانکاله با رویکرد حفاظت و توأمان با تفرج بود. کماکان این ماجرا برقرار است و تمام 

برنامه ریزی های انجام شده، درحال پیگیری و انجام است.«
نجیمی همچنین ادامه می دهد: »نکته ای که ما شنیدیم این است که طرح 

طبیعت گردی آشوراده متوقف و تعطیل شده است. اصلا چنین امری نبوده و به 
طور کل، طرح هنوز شروع نشده که کسی آن را متوقف کند. این طرح در مرحله صدور 
مجوز است و طبق مصوبات موجود از هیئت دولت قبل و دستور رئیس جمهور 
فقید، امیدواریم کار با جدیت پیگیری شود. پروژه به همان شکل سابق مطرح است 

ولی دستور صادر شده برای هماهنگی کاربری های موجود در آن منطقه است.«
او همچنین می گوید که اخیراً در رابطه با همین ماجرا، جلسه ای در سازمان محیط 
زیست تشکیل شده و تصمیم بر این شد که هماهنگی واحدی میان بخش های 

مختلف در منطقه آشوراده ایجاد شود.
 

   طرحی شروع نشده که متوقف شود
همه چیز همچنان در دست بررسی است

کید می کند که درمجموع، طرح طبیعت گردی آشوراده برای اجرای مصوبات  نجیمی تأ
مرتبط با آن در دست بررسی بوده است و اینکه گفته می شود طرح متوقف شده، اصلا 
این گونه نیست و چیزی شروع نشده که بخواهد متوقف شود. او همچنین در رابطه با 
برخی اظهارنظرهای مطرح شده در رابطه با آشوراده می گوید که احتمالا برخی از افراد، 
اطلاعی از آخرین جزئیات و اتفاقات به وقوع پیوسته در مجوزات و فضای موجود منطقه 
ندارند.  سرپرست دفتر مدیریت زیستگاه ها و امور مناطق سازمان محیط زیست درباره 
مجاز بودن ایجاد طرح گردشگری در منطقه حفاظت شده می گوید: »در اینجا بحث 
اجرای مدیریت است. برای مناطق سازمان محیط زیست، طرح مدیریت تعریف 
می شود. طرح مدیریت به مثابه نقشه راه است. یعنی برنامه هایی که در آن منطقه با 
توجه به پتانسیل و ویژگی های آن قابل اجرا است، در قالب زون بندی های مختلف 
ارائه می شود. در زون های مختلف نیز کاربری های مختلفی وجود دارد. زون تفرج 
... میانکاله نیز  گسترده داریم. زون تفرج متمرکز داریم. زون حفاظت، منطقه امن و
مستثنی از این موضوع نیست و براساس مطالعاتی که انجام می شود، طرح دارای 
زون بندی های مختلفی است؛ اما قسمت عمده و زون بندی اصلی میانکاله، 
حفاظت است. اجرای طرح طبیعت گردی آشوراده در راستای حفاظت است. یعنی 

با اولویت حفاظت است که این طرح اجرا می شود.«
او ادامه می دهد: »بخشی از آن نیز که تفرج است، صرفاً تفرج گسترده است. در تفرج 
گسترده بیشتر از سازه های سبک و تریل های پیاده  روی و پرنده نگری استفاده می شود. 
اما مسئله تفرج متمرکز که شب مانی و اقامت شبانه است، به هیچ وجه در دستورکار 
نیست و تمام این اتفاقات براساس امکانات آن منطقه است. ظرفیت آن منطقه 
نیز برای گردشگری در روز 500 نفر است و اقامت شبانه نیز که در سایت پشتیبان 
که بیرون از منطقه است، تنها 80 نفر است. همچنین قرار است که بومگردی های 
منطقه، در روستا احداث شوند و در سایت 20 هکتاری به هیچ عنوان بحث اقامت 

شبانه وجود ندارد و تنها تفرج گسترده درنظر گرفته شده است.«

اهمیت مصرف شیر برای کودکان و نوجوانان در تغذیه شان 
به اندازه ای است که آخرین چهارشنبه ماه سپتامبر هر سال 
از سوی سازمان جهانی غذا )فائو(، روز جهانی شیر مدرسه 
نامگذاری شده است. سال گذشته هم زمان با آغاز سال تحصیلی، خبر توزیع 
مجدد شیر در مدارس به منظور حفظ سلامت جسمانی دانش آموزان اعلام 
شد. ماجرای توزیع شیر در مدارس با زیرپوشش قرار دادن حدود ۱۰ هزار دانش آموز 
در سال ۷۹ آغاز شد و براساس این طرح، ۷۰ نوبت شیر در طول سال تحصیلی 
در میان دانش آموزان توزیع می شـــد اما به مرور از میزان توزیع شـــیر در مدارس 
کاسته و در نهایت در سال ۹۶ به بهانه کمبود منابع اعتباری، این طرح متوقف 
شـــد. این توقف درحالی بود که کارشناســـان تغذیه و مسئولان حوزه آموزش و 
سلامت معتقدند شیر می تواند نیازهای تغذیه ای کودکان و نوجوانان را تأمین 
کند و اصرار دارند تا فرهنگ سازی مصرف شیر در بین دانش آموزان انجام شود.
معـــاون برنامه ریـــزی و توســـعه منابـــع وزارت آموزش وپـــرورش آذرمـــاه ســـال 
گذشـــته گفته بود: »توزیع شـــیر رایگان حدود ۱۰ سال متوقف شده و به همین 
خاطر زیرســـاخت های تولید و توزیع شـــیر دانش آموزی هم منحل شـــده بود. 
زیرســـاخت های اداری آن دیگـــر در وزارتخانـــه و اســـتان ها وجود نداشـــت و 
تولیدکنندگان شـــیر هم متناســـب بـــا نیازهای خانوار و یا با هـــدف صادرات، 
تولیدات خود را آماده می کردند. شرکت های لبنی تولید خود را از شیر یک نفره ۲۰۰ 
سی سی به اشکال دیگر تولید تغییر داده بودند.« فرهادی سال گذشته گفته بود: 
»با دستور اکید رئیس جمهور و پیگیری معاون اول، خیلی سریع اعتبارات طرح 
توزیع شیر تأمین شد، به طوری که قرار است در مدارس ابتدایی دولتی که حدود 
هشت میلیون دانش آموز داریم در هفته دو وعده شیر توزیع شود و درمجموع ۷۵ 
وعده شیر توزیع خواهد شد. پس از ابلاغ اعتبار بلافاصله دستورالعمل توزیع 
شیر به روز شد و سامانه توزیع شیر را در زیر سامانه آموزش وپرورش فعال کردیم 
و بخشنامه ای برای امضای قرارداد با شرکت های تولید و توزیع شیر در سراسر 

کشور با امضای وزیر به ادارات کل استان ها ارسال کردیم.« 

   سال گذشته ۱۶۰ میلیون پاکت شیر توزیع شد
براســـاس گفته های حسین اســـداللهی، دبیر کمیته شیر مدارس سال گذشته ۱60 
میلیون پاکت شیر در میان هشت میلیون و ۳00 هزار دانش آموز ابتدایی و استثنایی 
مدارس دولتی توزیع شد. میانگین توزیع در کشور 20 نوبت بود. با این تبصره که مناطق 
، شش که تمکن مالی بهتری دارند،  ، سه، چهار شمالی تهران یعنی مناطق یک، دو
آخرین مناطق تحت پوشـــش این طرح بودند. اگر این مناطق شـــمالی تهران را کنار 

بگذاریم، میانگین توزیع پیش از عید ۱۴0۳، 28 نوبت شیر به صورت میانگین بوده 
است. 2۴ مهرماه امسال نیز رئیس دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی 
در رابطه با درنظر گرفتن بودجه برای توزیع شـــیر عنوان کرده بود: »62 هزار مدرســـه در 
سال گذشته از توزیع شیر رایگان برخوردار بودند و سازمان تأمین اجتماعی با تأمین 
منابع از محل های دیگر می تواند منابع اعتباری مورد نیاز برای توزیع شیر در مدارس 
را فراهـــم کنـــد. دانش آمـــوزان 62 هزار مدرســـه طی دو نوبت در هر هفته شـــیر رایگان 
دریافت می کردند و نتایج این طرح بیانگر این است که توزیع شیر رایگان بر سلامت 
آن ها مثل چاقی و سوءتغذیه اثرگذار است. اعتبار مورد نیاز برای توزیع شیر مدارس 
در سال آینده در بودجه لحاظ شده؛ اما در سال جاری بودجه ای برای این طرح در 

نظر گرفته نشده است.«

   امسال نه، ان شاءالله از سال دیگر! 
درنهایـــت 9 آبـــان مـــاه علیرضـــا کاظمـــی، وزیر آموزش وپرورش در حاشـــیه جلســـه 
هیئت دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشی درباره برنامه دولت برای توزیع 
شیر در مدارس، پاسخ داده بود: »در خصوص توزیع شیر در مدارس، دکتر پزشکیان 
دستور دادند در بودجه امسال هم گنجانده شود. اگرچه در بودجه ۱۴0۳ وجود نداشت 
اما دستوری از سوی رئیس جمهور گرفتیم که اگر منابع آن تأمین شود، طبیعتا آن را 
دنبـــال کـــرده و اجـــرا می کنیم. تلاش کردیم تا در بودجه ۱۴0۴ این امر محقق شـــود. در 
تبصره های بودجه ۱۴0۴ این موضوع دیده شده و در تلاشیم به عنوان یک برنامه پایدار 

در آموزش وپرورش کشور دیده شود.« 
علی رغم پیگیری »فرهیختگان« برای شفاف شدن ماجرا و فرایند اجرای طرح توزیع 
شیر در مدارس از سوی آموزش وپرورش اما مسئولان مربوطه پاسخگویی در رابطه با 

این امر را به هفته آینده موکول کردند! 

   سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس:
هیچ دستور کاری در خصوص  توزیع شیر در مدارس

به مجلس نیامده است
چنـــد روز قبل ســـخنگوی کمیســـیون آموزش و تحقیقات مجلـــس در گفت وگو با 
اطلاعات آنلاین عنوان کرده بود: »توزیع شـــیر در مدارس موضوع مهمی اســـت که 
مستقیم با سلامت دانش آموزان ارتباط دارد. اگر وزارت آموزش وپرورش نتواند مباحث 
بودجه ای این طرح را حل وفصل کند، مجلس و کمیسیون آموزش پیگیر خواهند شد.« 
این درحالی است که احسان عظیمی راد، سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس در گفت وگو با »فرهیختگان« عنوان کرد، هنوز دستورکاری از سوی دولت در 

رابطه با توزیع شیر در مدارس نیامده است. او در گفت وگو با »فرهیختگان« گفت: »در 
کمیسیون این قضیه مطرح نشد، همچنین در مجلس نیز اصلا مطرح نشده است. 
کیدم این بود  مجلس اکنون درگیر لایحه بودجه است. من در گفت وگویی رادیویی، تأ
این ماجرا اصلا مطرح نشده و ما هنوز بازخوردی در مجلس از این ماجرا نداشته ایم. 
تنها بعد رسانه ای آن بود که اعلام شد و طبیعتا اگر مطرح شود، کمیسیون می تواند 
وزیر را دعوت کند. اتفاقا در روز یکشنبه که آقای کاظمی در مجلس حضور داشت، 
از این موضوع بسیار گذرا عبور کردیم، چون مسئله به بودجه آموزش وپرورش و مسائل 
بودجه ای آن مرتبط بود.« عظیمی راد همچنین ادامه داد: »به هرحال یکی از مصادیق 
کمبود بودجه می تواند همین باشد و احتمال دارد سازمان بودجه با عدم تخصیص 
، از اجرای این طرح مهم جلوگیری کند، درحالی که اجرای این طرح برای کودکان  اعتبار
ما لازم است. در عین حال صحبتم این است به دلیل اینکه هنوز ماجرای توزیع شیر 
در مدارس، به عنوان یک دستورکار در کمیسیون مطرح نشده، بنده واکنش رسمی از 

سوی کمیسیون نسبت به آن ندارم.«

   آموزش وپرورش باید به سمت درآمدزایی برود
نماینده مردم مشهد همچنین عنوان کرد: »آنچه که خدمت رئیس جمهور در بررسی 
بودجـــه مطـــرح شـــد، این بود که باید جوری بودجه آموزش وپـــرورش به ویژه در لایحه 
۱۴0۴ دیده شود که تنها موارد ضروری برای این وزارتخانه و دانش آموزان لحاظ شود. 
ما موضوعات متنوع دیگری داریم که یکی از موضوعات همین اجرای طرح توزیع 
شیر در مدارس است. به هرحال این موضوع بعد تغذیه و سلامت کودکانمان را در 
برمی گیرد و برای آینده کشور مهم است. نگاه این بود که وزارتخانه، سازمان برنامه و 
بودجه را نسبت به اجرای این طرح، قانع کند و اگر نیاز بود کمیسیون آموزش هم کمک 
کند تا اجرای چنین طرحی را از اساس به عنوان یک هزینه برای کشور نبینند، بلکه به 
عنوان یک سرمایه گذاری برای آینده به آن نگاه شود. این موارد مطرح شده اما اینکه به 
صورت عمومی مطرح شده باشد و یا مثلا نماینده ها در مجلس اظهارنظری نسبت 
به موضوع کرده  باشند، این اتفاق نیفتاده است. ما سعی می کنیم این مورد را پیگیری 
کنیم تا یک سرفصل جداگانه در اعتبارات آموزش وپرورش برای این موضوع دیده شود.« 
او همچنین عنوان کرد: »البته من معتقدم باید در حوزه درآمدزایی به آموزش وپرورش 
کمک کنیم و صحبت هایی مطرح شـــد که این وزارتخانه از ظرفیت های خوبش 
برای درآمدزایی استفاده کند. در این طرح جدید ما سعی می کنیم تا حدودی بعد 
ک و  درآمدزایـــی را براســـاس ظرفیت هایـــی که خود آموزش وپـــرورش دارد، مانند املا
سالن ها ببینیم. اگر خود آموزش وپرورش از طریق این ظرفیت به درآمدزایی برسد، 

می توان بودجه طرح هایی مانند توزیع شیر را تأمین کرد.«

خبرهای اخیر حاکی از این است که طرح گردشگری در جزیره آشوراده متوقف شده است؛ اما اصل ماجرا چه بود؟ 

در آشوراده اتفاقی به نفع محیط زیست نیفتاده

با وجود انتشار اخبار مثبت در رابطه با اجرای دوباره توزیع شیر در مدارس
مجلس می گوید هنوز دستورکاری در خصوص این موضوع وصول نشده است

طرح اجرای شیر در مدارس تنها در حد گفت وگوهای رسانه ای
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زینب مرزوقی
خبرنگار گروه نقد روز

علی ملکی
خبرنگار گروه نقد روز

سه تصمیم روز گذشته دولت
بازخوردهای مختلفی

در افکارعمومی داشت

استاندار، رجیستری
تعرفه و...

واردات »آیفون« پس از دوسال ممنوعیت، آزاد شد و حالا دولت 
درحال بررسی سازوکارهای این فرایند است. این خبر را روز گذشته 
ســـتار هاشـــمی، وزیر ارتباطات و فاطمه مهاجرانی، ســـخنگوی 
دولـــت اعـــلام کردند. ممنوعیت واردات آیفون طی دوســـال اخیر 
یـــادی بـــه پا کرده بود و مطالبـــات و کارزارهایی از  جنجال هـــای ز
سوی دوستداران این موبایل ها مطرح شده بود. از همین جهت 
رفـــع ایـــن ممنوعیـــت، موج مثبتـــی را در خبرهای روز چهارشـــنبه 
بـــه راه انداخـــت. موجی که البته خیلی دوام نداشـــت و با اعلام 
ســـود بازرگانی ۹۶ درصدی واردات، به ســـرعت ســـرکوب شـــد. 
البته همچنان جزئیات ماجرای رجیســـتر اعلام نشـــده و براساس 
اعـــلام وزیر ارتباطات »اصل این موضوع« امروز در هیئت دولت 
مصوب شده و رجیستر شدن »در آینده نزدیک« اتفاق می افتد. 
به هرحال رجیستر شدن یا نشدن موبایل های برند اپل برای طیفی 
از طبقه متوسط جامعه اهمیت دارد و تبدیل به دغدغه  شده اما 
نبایـــد فرامـــوش کنیم که مســـئله اصلی دولت کارآمدی اســـت و 
تصمیمات دولتمردان باید براساس این مؤلفه مهم اتخاذ شود؛ 
 برای خبردرمانی تصمیماتی گرفته شود تا مردم برای 

ً
نه اینکه صرفا

مدتی »احساس خوبی« داشته باشند و تبعات آن در بلندمدت 
باعث نارضایتی عمومی شود.

   رجیستری موبایل و چالش  کارآمدی
واکنش های مربوط به لغو ممنوعیت واردات آیفون شـــامل ســـه دسته 
بود؛ دســـته اول این خبر را خوش و ســـرآغاز بهبود وضعیت حکمرانی 
در زمینه واردات موبایل دانستند. دسته دوم دیدگاه خوبی نسبت به 
این خبر نداشتند و مثبت یا منفی بودن واکنش شان را به بعد از مطلع  
شـــدن درباره سازوکارهایی که دولت گفته به زودی اعلام خواهد کرد، 
موکول کردند. دسته سوم اما واکنش شان نه مثبت بود و نه منفی. آنها 
معتقدند در شـــرایط کنونی مشـــکلات مهم تری وجود دارد و آزاد شدن 
واردات یک گوشی موبایل گران قیمت چندان جای خوشحالی ندارد. با 
این اوصاف همان مؤلفه ای که پیش تر به آن اشاره کردیم، می تواند کمک 
بزرگی به اجماع این واکنش ها کند. اگر دولت تصمیمش در رابطه با 
واردات تلفن همراهی که به هرحال میزان مصرف کننده قابل توجهی در 
کشور دارد، را از فیلترهای کارآمدی عبور دهد می تواند رضایت طیف 
خریدار این کالا را داشته باشد. در غیر این صورت تلاش هایش برای 
لغو ممنوعیت واردات بی ثمر می شود. مشابه این اتفاق روز گذشته رخ 
داد و خیلی طول نکشید که سایه خبر خوب لغو ممنوعیت واردات 
آیفون برای طرفداران اپل از بین رفت و حقوق ورودی ۱۱۱ تا ۱26 درصدی 

بسیاری از مدل های آیفون جای آن را گرفت.

   مردم مدیر را برای حل مشکلات شان می خواهند
هیئت دولت روز گذشته یک خبر خوب دیگر هم داد و آن انتصاب 
، مدیر بلوچ اهل سنت برای اولین بار به سمت استانداری  منصور بیجار
سیستان وبلوچســـتان بـــود. بیجار پیش ازاین معـــاون هماهنگی امور 
عمرانی استاندار سیستان و بلوچستان، مدیرکل دفتر فنی استانداری 
و معاونت امور عمرانی فرمانداری و مسئول نظام مهندسی خاش هم 
بوده اســـت. اصل این انتصاب پســـندیده اســـت چراکه استانداران و 
مسئولان بومی آشنایی عمیق تری با فرهنگ، مطالبات و مسائل محلی 
دارند و از ســـوی دیگر مردم هم اعتماد بیشـــتری به آنها پیدا می کنند. 
این تنها اســـتاندار بومی منصوب شـــده در دولت چهاردهم نیســـت و 
پیش از او هم »آرش زره تن لهونی«، مدیر سنی مذهب و بومی به سمت 
اســـتانداری کردســـتان انتخاب شـــد. همچنین خوزستان هم یکی از 
اســـتان هایی بود که شـــامل وعده مهم پزشـــکیان شـــد و از این به بعد 
محمدرضا موالی زاده به عنوان یک اســـتاندار عرب اهل خوزســـتان به 
چالش ها و مشکلات این استان رسیدگی خواهد کرد. هر سه چهره ای 
که از آنها نام برده شـــد، ســـوابق اجرایی و مدیریتی قابل توجهی دارند؛ 
اما باید به این نکته هم توجه داشـــت که مطالبه اهالی این اســـتان ها 
برای منصوب کردن یک مســـئول بومی، صرفاً به این دلیل اســـت که 
اســـتاندار بومی بتواند به ســـبب آشنایی بیشتر با چالش ها آنها را حل 
کند؛ بنابراین مردم درنهایت عملکرد دولت را با انتصاب مدیران بومی 
ک سنجش آنها حل مشکلات است. درنتیجه  نخواهند سنجید و ملا
ک مناسبی برای  این سؤال مطرح می شود که آیا صرف »بومی بودن« ملا

انتصاب مسئولان استانی است؟

   استاندار هم بومی باشد هم متخصص
یاست جمهوری و پس ازآن  مسعود پزشکیان بارها در زمان انتخابات ر
کید  کرد، باید از اهل  به مسئله توجه به اقوام و اقلیت ها پرداخت و تأ
سنت، زنان، جوانان و اقوام مختلف در امور کشور بهره برد و عدالت 
را در این زمینه رعایت کرد. او در یکی از بیانیه هایش گفته بود از اینکه 
»شخصیت های ترکمن«، »کرد« »بلوچ« و »تالش« به علت تمایز مذهبی 
از جایگاه مناســـب و در شـــأن یک ایرانی محروم می شـــوند، ســـخت 
کید کرده بود باید در مســـیر  متأثر می شـــود. رئیس جمهور همچنین تأ
عدالت اجتماعی و استخدامی و مدیریتی به ویژه در موضوع مدیریت 
»نخبگان شایســـته مناطق قومی و مذهبی« و اســـتفاده از »نخبگان 
اهل سنت« در هیئت دولت و استانداران حرکت کرد. همان طور که 
اشـــاره شـــد اصل انتصاب مسئولان بومی برای مناطق مختلف کشور 
خـــوب اســـت و می تـــوان آن را ادامـــه داد اما اگر این اســـتانداران صرفاً 
برای جلب رضایت موقت منصوب شـــوند و تجربه یا تخصص کافی 
نداشـــته باشـــند، ممکن اســـت نتوانند چالش های واقعی اســـتان را 
به خوبـــی مدیریت کنند، درنتیجه اگر انتصابات به جای کارآمدی بر 
مبنای جلب رضایت موقتی باشـــد، این اقدامات به نوعی نقش یک 
»آرام بخش« را ایفا می کنند که می تواند در کوتاه مدت اعتماد مردم را 
افزایش دهد؛ اما در بلندمدت به بی اعتمادی و انباشـــت مشـــکلات 
بدل شـــوند. به طورکلی سیاســـت گذاری ها در حوزه های مختلف که 
بخشی از افکار عمومی را نسبت به خود حساس کرده و از سوی دیگر 
انتصابات شـــخصیت های بومی در مدیریت اســـتان ها باید همراه با 
درنظر گرفتن مؤلفه کارآمدی و علاوه بر بومی بودن، تجربه و تخصص 

لازم هم موردتوجه قرار گیرد.


